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A mezőgazdasági 
miniszter Szegeden 

A Gabonatermesztési Kutató Intézet 
jól tölti be feladatát 

a miniszer. 
A késő esti órákban visz-

szautazott Budapestre. 
Sz. Lakács Imre 

S o m o g y i K á r o l y n é f e l v é t e l e 

Látogatás a kísérleti telepen. Balról jobbra: Győri Imre. dr. Szániel Imre, dr. Di-
mény Imre, dr. Komócsin Mihály és Németh János 

Tegnap a kora délutáni — A jövő évi vetéshez kielégíteni, holott fél Euró-
órákban Szegedre látogatott mennyi vetőmag áll rendel- pát elláthatnánk, 
dr. Dimény Imre mezögaz- kezésre? — kérdezte a mi- Az idei terméseredmé-
daságl és élelmezésügyi mi- niszter. nyékről is szó esett, s egy-
niszter. A megyei pártbizott- A válasz megnyugtatóan öntetű vélemény alakult ki, 
ságon Győri Imre, az hangzott. Akkor is, ha vala- hogy sok örömünk lesz ben-
MSZMP KB tagja, a megyei milyen váratlan körűimé- ne. Továbbá a Gabonater-
pártbizottság első titkára fo- nyek folytán nem kapnánk mesztési Kutató Intézet je-
gadta, dr. Komócsin Mihály, az intenzív szovjet búzákbql lentősebb beruházásairól, a 
megyei tanácselnök pedig t.á- szuperelit vetőmagot, az in- központi laboratórium építé-
jékoztatta Csongrád megye tézet önellátó. A két közked- séről és a szárító üzemről, 
mezőgazdaságának helyzeté- veit fajtából 6—8 tonna szu- Ezt követően a, miniszter és 
ről, eredményeiről. Ezt kö- per elit, a gazdaságoknak kísérete az intézet ságvári-
vetően a nagyhírű, ötévti- pedig az igényeknek megfe- telepi kísérleteit tekintette 
zedes múltra visszatekintő lelő elit vetőmagot állítanak meg. Némeh János, főosz-
Gabonatermesztési Kutató elő. A tenyésztők véleménye, tályvezető mutatta be a 
Intézetbe látogattak a Rannája és Kiszombori 1- k ü l ö n b ö z ő k u k o r i c ah ib r ide -

Az mtezet dolgozol az -a l - es buza napjai meg vannak 
táluk nemesített búzafaj ták- számlálva, viszont az igen- k e t . a nemesitok altal a ján-
ból font koronával kedves- igen bevált Bezosztája mel- lott tőszámmal. A külföldön 
kedtek a miniszternek, majd lett tért hódítanak a többi is nagy sikert és e'ismerést 
ízléses Jds házibemutatón szovjet búzák, a Jubilejnaja. V Í V Q t f a j t á k h o z é s a z i n t é _ 
szemleltettek mindazokat a Aurora es Kavkaz. Bar a su- , , 
faj tákat , amiket hazánkban tőipari minőséget vizsgálva 2 6 1 eredményeihez gratulalt 
nemesítettek, amiknek a f a j - még akad javítanivaló, 
tafenntartását végzik. Búza- — A mi viszonyaink kö-
és kukorica-, vöröshagyma- zöt javulni fog ezeknek a 
fa j ták sorakoztak a szemlél- búzáknak a minősége. Emié-
tető asztalon. Dr. Szániel lm- kezzünk csak a Bezosztájá-
ré intézeti igazgató ismertet- ra, a kezdeti időkben azzal is 
te a nemesítés legújabb ered- voltak ilyen problémáink — 
ményeit és sorban bemutatta mondta dr. Dimény Imre. — 
a már köztermesztésben levő Mindenképpen javul a minő-
fajtákat . s azokat, amelyek ség. A magyar fa j ták mit 
az országos fajtakísérletek- tudnak? 
ben szerepelnek. A bőtermő A kutatók válasza1; korai 
szovjet búzák mellett; Kav- faj ták, a terméseredményük 
káz, Auróra, a magyar tör- kedvező, bár most még csak 
pebúzát, a GKT 32-est, töb- kísérletek alapján lehet er-
bek között, amitől igen szép ről nyilatkozni. A 8261-es 
sikereket várnak a kutatók, faj tajelölt például az Auró-
Kukoricából tíz faj tajelöl l je rával, Kavkázzal vetekszik 
van az intézetnek. Utalt az a termőképességét nézve, 
igazgató a krasznodári kuta- Az idén Tiszaföld váron 
tokkal való eredményes nagyobb területen próbálják 
együttműködésre is. ki az ú j magyar búzafaj tá-

Az intézet hatáskörébe kat, öntözéses viszonyok 
tartozik a hagymanemesítés mellett, s Kisújszálláson is, 
is. A makói hagyma magas hogy a Tisza II. öntöző vi-
szárazanyag-tartalma miatt zével elárasztott kunsági, 
hosszú évtizedek óta igen ke- jászsági földeken az ú j ön-
resett cikk az európai piaco- tözési lehetőségekhez vlszo-
kon. Fehér héjú vöröshagy- nyodva. megíeleiő magas ál-
mával is kísérleteznek, ami- lagokat elérve, meghonosed-
től szép eredményeket vár- janak a iegútebb fa j ták FJZ-
nak. A kutatók úgy látják, után a miniszter a külön bö-
hogy a hagymavita eldőlt, ró kukoricaí-ijtak iránt ér-
most már csak zárt technoló- deklődött; hogy sikerül-e a 
giai rendszer megvalósítása fehérjetartalmat és az ami-
hiányzik, ugyan úgy, mint a nósav garnitúrát együttesen 

Vályi Péter 
és 

Tímár Mátyás 
látogatásai 

Vályi Péter, a Miniszterta-
nács elnökhelyettese — dr. 
Molnár Frigyesnek, a Fo-
gyasztási Szövetkezetek Or-
szágos Tanácsa elnökének 
társaságában — kedden 
Bács-Kiskun megyébe láto-
gatott. Kecskeméten Brach-
na János, az általános fo-
gyasztási szövetkezetek me-
gyei szövetségének elnöke 
tájékoztatta a vidék szövet-
kezeti mozgalmáról, keres-
kedelméről. A miniszterel-
nök-helyettes ezután körútra 
indult. Először Kecskemét ú j 
városközpontjában nézte 
meg az Alföld Áruházat, ez-
után a megye legnagyobb 
ÁFÉSZ-e, a kecskeméti Uni-
ver Szövetkezet hetényegy-
házi konzervüzemét kereste 
fel, Kiskunfélegyházán pe-
dig a lakásszövetkezetek te-
vékenységével ismerkedett. 

Dr. Tímár Mátyás, a Mi-
nisztertanács elnökhelyette-
se kétnapos látogatást tett 
Győrött. Hétfőn az MSZMP 
Győr-Sopron megyei bizott-
ságának székházában Pataki 
László első titkár, valamint 
Port Árpád és Horváth Im-
re, a pártbizottság titkárai 
fogadták és tájékoztatták a 
vendégeket a megye életéről, 
gazdasági fejlődéséről és a 
további tervekről. 

Tímár Mátyás ezt köve-
tően a Magyar Vagon- és 
Gépgyárban tett látogatást, 
ahol Horváth Ede vezérigaz-
gató és Kiss Sándor, a vál-
lalat pártbizottságának titká-
ra fogadta. A miniszterel-
nök-helyettes tájékoztatást 
adott az időszerű gazdaság-
politikai kérdésekről, a gép-
ipar helyzetéről és a tovább-
fejlesztésével kapcsolatos el-
képzelésekről. 

A látogatás következő ál-
lomása a Győri Pamutszövő 
és Műbőrgyár volt, ahol 
Jankovics Sándor igazgató is-
mertette a vállalat termelé-
si eredményeit 

A látogatás második nap-
ján, kedden, Tímár Mátyás 
megtekintette a Győr-Révfa-
luban épülő műszaki főiskola 
építési munkálatait, és ellá-
togatott a győri házgyárba. 

Javuló 
közlekedési 

morál 
A Csongrád megyei Rendőr-főkapitányság közleke-

dési osztálya összesítette 1973. első félévéről a 
közúti baleseti statisztikát, amely némiképp kedvező, 
javuló tendenciát mutat az előző év hasonló időszaká-
hoz viszonyítva. Ez év első félévében Csongrád megyé-
ben, Szegeden, a szegedi járásban 423 közlekedési bal-
eset történt, amelynek következtében tizenketten vesz-
tették életüket, 148-an szenvedtek súlyos sérültést, 151-
en pedig könnyebben sérültek. Ezek a számok kedve-
zőbbek 1972. első félévéhez viszonyítva, amikoris 22 
halálos végű baleset történt, 148-an szenvedtek súlyos 
sérülést, 153-an pedig könnyebben sérültek. Különösen 
örvendetes, hogy ennek az évnek az első felében 
jóval kevesebb halálos végű baleset történt Csongrád 
megyében, mint 1972 első félévében. Ez arra mutat, 
hogy javul a közlekedési morál útjainkon, fokozottabb 
figyelemmel vezetnek a gépjárművezetők, vigyáznak a 
maguk és másek testi épségére, életére. 

A balesetekből keletkezett anyagi kár ugyanakkor 
emelkedő tendenciát mutat az év első félévében, a ta-
valyi esztendő első hat hónapjához viszonyítva. Akkor 
2 millió 5 ezer 280 forint kár keletkezett gépjármű-
vekben, míg ennek az évnek az első hat hónapjában 
2 millió 110 ezer 570 forint kárt számláltak. Sajnos, a 
balesetet előidéző okokban nincs változás. Sokan hely-
telenül választják meg, nem az útviszonyoknak és a 
látásnak megfelelően a sebességet. Sokan vannak még 
ma is szabálytalanul előzők, jelzéseket elmulasztók, a 
követési távolságot be nem tartók. Szép számmal nem 
adtak elsőbbség' jogot ez év első felében is, s ebből kö-
vetkezően balesetek történtek. Az 1973. első félévi sta-
tisztika szerint érdemes jobban odafigyelni a gépjár-
müvek műszaki állapotára, mert ennek elmulasztás*, 
ból 14 esetben történt baleset. Sajnos, az ittas vezetők 
száma nemhogy csökkent volna 1972. első félévéhez 
viszonyítva, hanem inkább emelkedett. Ittas állapot-
ban 27-en (töveitek el közlekedési balesetet ez év el-
ső felében. 

Az adatokból az a tanulság, hogy a gyalogosok is 
jobban figyeljenek a helyes közlekedésre, különösen a 
gyalogátkelőhelyeken. Gyalogosok hibájából 45 baleset 
történt 1973. első félévében, míg 1972 hasonló időszaká-
ban számszerint 50 gyalogos okozott balesétet. 

A balesetet okozó gépjárművek közül messze ki-
magaslóak a személygépkocsik. Vezetőik hibájából 165 
baleset történt az év első félévében, míg az előző év 
hasonló időszakában 128 balesetet okoztak személygép-
kocsi-vezetők. Ezek az adatok mintha azt tükröznék, 
hogy a KRESZ-ből tanultakat sok gépjárművezető nem 
alkalmazza helyesen a gyakorlatban, a közutakon, noha 
a KRESZ-nek nem a betűit kell tudni, hanem a lé-
nyegét. Azt, hogy a közút nem versenypálya, ittas 
állapotban nem szabad volánhoz ülni, s az udvariasság 
a közlekedésben legalább annyira fontos, mint ahogy 
a mindennapi élet megannyi helyzetében, társaságban, 
szórakozóhelyen és egyebütt. Az udvariassággal a köz-
lekedésben elkerülhető a baleset — vallják közlekedési 
szakemberek. Csak ennek térhódítása javíthat alap-
vetően a közlekedési morálon. 

Az 1973. első félévi baleseti statisztika szerint Sze-
geden, és a szegedi járásban kevesebb baleset történt, 
mint a megelőző esztendő időszakában, s ez a tény 
szintén örvendetes, dicséri a város közlekedési rend-
jét, amelynek kialakítása, betartása mindannyiunk kö-
telessége. 

Lődi Ferenc 

Elutaztak a finn vendégek 
Tegnap, kedden délelőtt elutazott Szegedről a finn— sugaras életet, barátságot ta-

magyar barátsági hét alkalmából a megyeszékhelyre látó- pasztaltak e néhány nap 
gató 47-tagú finn csoport. Négy napot töltöttek Szegeden alatt, ö t követően a delegá-
a testvérvárosi kapcsolat jegyében a turkui vendégek: meg- ció vezetője: Matti Siltanen 
ismerkedtek a várossal és nagyon sok szegedi emberrel, tanácstag mondott köszöne-
Igen változatos és érdekes program tette színessé az itt tet azért, hogy megismerhel-
töltött napokat. ték városunkat és közvetlen 

A népfront városi t i tká- ről beszélgettek és a finn if- jó kapcsolatot alakíthattak ki 
rának, Salamon Istvánnak júsági vezetők meghívták a az itt élőkkel, 
kalauzolásával szombaton szegedieket jövőre Turkuba. Vacsora, után néhány . sza-
meglátogatták az algyői A meghívást elfogadták, és vas interjút kértünk Matti 
olajmezőt. Juratovics Aladár, viszonzásképpen kérték, hogy Siltanentől. A négy nap ta-
az üzem vezetője, tájékoz- a finn fiatalok a jövő évi pasztalatait így foglalta osz-
tatta a vendégeket a mun- szegedi ifjúsági napokon ve- sze: 
kákról, az energiagazdálko- gyenek részt. _ Először jöttem Magyar-
dás fejlesztéséről és a. ter- Hétfő este a Tisza-szálló- országra, bár a csoport tag-
melés lehetőségeiről. Vasár- ban került sor a búcsúban- jaiból már jó néhányan jár-
nap délelőtt, a kánikulában, kettra. A fogadáson megje- tak itt. Mint földrajztanár 
haipval kirándultak a Ma- lent dr. Ozvald Imre, a sze- sokat olvastam a testvéror? 
roshoz. Később megtekintet- gedi pártbizottság titkára, szagról, de mégis jólesett 
ték a Bartók Béla Művelő- Nagy István, a Hazafias Nép- szembesülni a valósággal, 
dési Központban Lucs Fe- front megyei bizottságának Nagyon érdekes volt szá-
rene gyűjteményes kiállítá- elnöke, dr. Kedvessy György, munkra az itteni élet ami 
sát is. Ezen a napon stran- a népfront városi bizottságá- sok mindenben hasonlít a 
dottak. szórakoztak. nak elnöke, dr. Csikós Fe- miénkhez. Különösen az al-

A szatymazi Finn—Ma- renc, a városi tanács vb-tit- földi olajmezőre csodálicoz-
gyar Barátság Tsz-ben hét- kára. Dr. Csikós Ferenc bú- tam rá. Az ipar és a mező-
főn megismerkedtek a nagy- csúztatta a vendégeket. Ki- gazdaság ilyen egymásmel-

_ _ üzemi gazdálkodás módsze- tért arra. hogy ezzel a lá- lettisége nagyon érdekes Jól-
kukoricánál, a gépesítés s a növelni? A kutatás iránya reivel é i elbeszélgettek a m ^ togatással betekintért nyerhet- esett az is. hogy a hétköz-

zőgazdasagi dolgozókkal, tek epito munkankba, meg- n ap i emberek mennyire is-
Délután a városi tanácshá- ismerhették eredményein- merik a két nép rökonsá-
zán dr. Biezó György tanács- ket, áttekintést kaptak éle- gát. A strandon, amikor 
elnök fogadta a csoport hat- tünkről. Hangsúlyozta, hogy meghallották, hogy finnek 
tagú küldöttségét. Tájékoz- a város lakói forró szeretet- vagyunk többen odalőttek 
tatta őket a város fejlődé- tel fogadták a delegációt, és ás megszólítottak Németül 
séről, a kommunális ellátott- ezzel a látogatással még szo- beszélgettünk. Sokat hallót -
ságről, s válaszolt a kérdé- rosabb kapcsolat született a tunk a magyar ételekről, a 
•ékre. két testvérváros között. halászlé és a marhapörkölt 

Turku várea |fjúaágf w - J o h a n W i k t t r ö m tarku, egy kicsit mtate . da nagyon 
•atMt a azagodi KIS2-M- r v r r islett, Mát etcv napot tői 
zottaáaon Balo Ilona KISZ- orvosprofesszor magyarul kö- « " „ „ V . 

technológiai rendszer kidől- — mint ahogyan hangsúlyo-
gozott, megoldott. Sajnos zottan utalt erre —, az le-
mindezek alkalmazását a gyen, hogy biológiailag tel-
nagyüzemek tőkeszegénysége jes értékű fehérjét állítsunk 
még akadályozza. elő. A fehérjeprogram raeg-

A dr. Beles Ferenc, Kos- oldása elkerülhetetlen, 
suth-dfjas nemesítő által ne- Utalt a napraforgó-termese-
mesitett búza, Igen nagy ár- tás propagálására, továbbá 
deklődáare tarthat számot, jelen-
küNtaütata a Tisza H. tortt- t ő é i r e , hiszen salát szttk-

M g e U i o k * m tud juk 

zottságon Balá Ilona KISZ- * . — . w — p ^ és 
titkár fogadta, Áa ifjúsági meg a szíves vendég- Balatonon, 

tdöazord kérdéagt- látswt. Mint mondotta. 

napot a 
ütegünk 

Gépipari 

konferencia 
A szocialista gazdasági in-

tegráció céljait szolgálja az 
a háromnapos gépipari szab-
ványosítási konferencia, 
amely kedden kezdődött a 
Technika Házában. A- ta-
nácskozáson 34 hazai és 12 
külföldi tudományos, gazda-
sági, műszaki, szabványosí-
tási szakember számol be a 
KGST komplex program 
végrehajtásinak tapasztala-
tairól és a továbbfejlesztés 
lehetőségeiről. 

A tanácskozáson elhangzó 
előadások többsége a szab-
ványosítás jelentőségét tag-
lalja a nemzetközi együtt-
működés kiszélesítése érde-
kében. A szabványosítás kö-
zös nyelv a KGST munkájá-
ban, a gyártásszakositás, a 
kooperáció egyik feltétele. 
Eddig többek között a szer-
számgép-iparban, a közúti 
járműgyártásban, az egysé-
ges számítógép-rendszer ki-
dolgozásában, a gázkészülék-
gyártásban vezetett sikerre 
az egységesítés, s a jelenle-
gi konferenciától ú jabb lehe-
tőségek feltárását várják a 
résztvevők, 

A tanácskozással egy idő-
ben gépipari szabványosítá-
si kiállítás is nyílt a varos-
ligetben, ahol 40 hazai vál-
telte mutat ja be termékelt. 


